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REVISTA PRESEI 

Cuprins:  

• Lider sindical din Gorj, greva foamei in fata Ministerului Muncii 

• Parlament: Candidatii propusi de Dacian Ciolos pentru functiile de ministri - audiati in 
comisiile parlamentare de specialitate 

• Dan Vilceanu anuntă ca liberalii vor fi prezenti in sala la votul pentru investirea 
Guvernului Ciolos, dar nu vor vota 

• Florin Roman, presedinte interimar la Camera Deputatilor dupa demisia lui Ludovic 
Orban 

• ALERTA OMS anunta PRIMELE CONCLUZII: România va ajunge in 2 ani jumatate la o 
acoperire vaccinala de 70% + Propuneri pentru Bucuresti 

• Masuri pentru facturile la energie: Amanare cu sase luni la plata, pentru vulnerabili. 
Plafonare a preturilor si compensari mai mari la gaze si energie electrica / Masuri si pentru 
firme 

• Virgil Popescu: Vesti bune pentru milioane romani! Consumatorii casnici vor plati maxim 
71 de bani pe KWh, exact cat plateau anul trecut 

• Florin Citu, anunt major despre pensiile romanilor: ”Vrem sa trecem toate pensiile pe 
contributivitate” 

• Tarifele RCA au crescut in medie cu 70-80% / Romania este a treia tara exportatoare de 
daune in afara tarii, din 48 de state 

• AFIR a publicat Ghidurile solicitantului pentru submasurile 6.2 si 6.4 - Investitii 
neagricole din mediul rural 

• Datoria publica a ajuns la 49,7% din PIB. Totusi agentiile de evaluare financiara mentin 
Romania pe radarul investitorilor. Datoria publica a ajuns in august la 550,3 miliarde de 
lei, cu 51 de miliarde de lei peste cea de la finalul lui decembrie 2020 
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• Veniturile populatiei si companiilor incep sa se erodeze: In timp ce premierul Citu se 
felicita pentru realizarile guvernului, BNR avertizeaza asupra inrautatirii conditiilor 
economice - cresterea preturilor la energie - care ar putea duce la un val de restructurari 
sau falimente de firme 

• Consilierul de stat Laszlo Borbely anunta ca Romania va avea un Cod al sustenabilitatii 
dedicat economiei circulare, cu idei din modelul german/ Legea va fi aprobata pana in 
2022 

• Asociatie de magistrati: Intarzierea desfiintarii SIIJ alimenteaza suspiciunea ca se 
instituie impunitate pentru unii magistrati ca sa presteze servicii pentru cei care au 
”capturat” statul in scopul devalizarii bugetului, inclusiv prin Programul ”Anghel Saligny” 

• Ministrul interimar de Interne: Avem in lucru 362 de dosare penale in care sunt cercetate 
850 de persoane pentru eliberarea de certificate Covid false. Le transmit tuturor celor care 
cred ca beneficiaza de adeverinte de vaccinare false, cat si celor care faciliteaza accesul la 
ele, ca vor ajunge la inchisoare. 

• Proiectul de lege privind dopajul in sport a fost adoptat. Romania s-a raliat Codului 
Mondial Antidoping 

• Romania si Estonia, singurele membre ale Uniunii Europene cu scaderi ale ratei ocuparii 
fortei de munca 

• Criza containerelor. Comandant roman de nava: Luati-va cardul, fugiti la shopping! De 
Craciun s-ar putea sa va intoarceti cu mana goala 

• Bogdan Aurescu: Voi ruga institutiile europene sa sustina rezolvarea crizei gazelor din 
Republica Moldova 

• Klaus Iohannis, videoconferinta cu presedintele Consiliului European si alti lideri 
europeni. Care au fost subiectele discutate 

• Planul Comisiei Europene „De la ferma la furculita“, sub presiunea marilor colosi 
agroalimentari. Tinte dure pentru pesticide 

• Statele membre UE au agreat programul de lucru pentru Centrele Europene de Inovare 
Digitala 

• Prima linie a conductei Nord Stream 2 a fost umpluta cu gaze pentru export 

• Rusia isi retrage misiunea de la sediul NATO, ca reactie la decizia Aliantei de a anula 
acreditarea a opt membri rusi, banuiti ca erau agenti ai serviciilor secrete. 
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• Lider sindical din Gorj, greva foamei în faţa Ministerului Muncii 

Președintele Sindicatului Solidaritatea 2013, Nicu Bunoaica, a intrat, luni, în greva foamei 
în fața Ministerului Muncii, din cauza imposibilității aplicării legii e reducere a vârstei de 
pensionare în minerit și energie. 

Bunoaică spune că va sta aici până când va primi un document cu promisiunea punerii 
în aplicare a legii de reducere a vârstei de pensionare în minerit și energie. 

„Oriți genocidul social la care sunt supuși minerii și energeticenii”, este mesajul liderului 
de sindicat. 

Din acest motiv, sunt programate proteste, angajații din minerit și energie fiind 
dezamăgiți de faptul că le-au fost respinse, la casele de pensii, dosarele de pensionare. 

(Sursa: klarmedia.ro) 

 

• Parlament: Candidaţii propuşi de Dacian Cioloş pentru funcţiile de 
miniştri - audiaţi în comisiile parlamentare de specialitate 

Miniştrii propuşi de premierul desemnat Dacian Cioloş vor fi audiaţi, marţi, în comisiile 
parlamentare de specialitate. 

Candidaţii propuşi de Dacian Cioloş sunt: 

* Dan Barna - ministrul Afacerilor Externe; 

* Nicu Fălcoi - ministrul Apărării Naţionale; 

* Alin Stoica - ministrul Afacerilor Interne; 

* Stelian Ion - ministrul Justiţiei; 

* Dragoş Pîslaru - ministrul Finanţelor; 

* Cătălin Drulă - ministrul Transporturilor şi Infrastructurii; 

* Cristina Prună - ministrul Energiei; 

* Claudiu Năsui - ministrul Economiei, Antreprenoriatului şi Turismului;  
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* George Căţean - ministrul Agriculturii şi Dezvoltării Rurale; 

* Mihai Goţiu - ministrul Mediului, Apelor şi Pădurilor; 

* Cristian Ghinea - ministrul Investiţiilor şi Proiectelor Europene; 

* Ioana Mihăilă - ministrul Sănătăţii; 

* Ionuţ Moşteanu - ministrul Dezvoltării, Lucrărilor Publice şi Administraţiei; 

* Oana Ţoiu - ministrul Muncii şi Protecţiei Sociale; 

* Corina Atanasiu - ministrul Educaţiei; 

* Monica Berescu - ministrul Cercetării, Inovării şi Digitalizării; 

* Iulia Popovici - ministrul Culturii; 

* Tudor Pop - ministrul Tineretului şi Sportului. 

Programul audierilor începe la ora 10,00, candidaţii având la dispoziţie, în medie, câte o 
oră pentru a-şi expune intenţiile şi pentru a răspunde la întrebări. Excepţie fac Ioana 
Mihăilă propusă pentru Ministerul Sănătăţii care are alocate două ore, precum şi Stelian 
Ion - Ministerul Justiţiei, Mihai Goţiu - Ministerul Mediului şi Corina Atanasiu - Ministerul 
Educaţiei, câte o oră şi jumătate. 

Lista cu miniştri şi programul de guvernare au fost depuse, luni, la Parlament. 

Birourile permanente reunite ale Senatului şi Camerei Deputaţilor au mai decis ca votul 
asupra listei miniştrilor şi programului de guvernare să aibă loc miercuri. 

Conform regulamentului, fiecare candidat pentru funcţia de ministru înscris în lista 
Guvernului este audiat, în şedinţă comună, de către comisiile permanente ale celor două 
Camere legislative al căror obiect de activitate corespunde sferei de competenţă. 

În urma audierii, comisiile vor întocmi un aviz comun consultativ, motivat. Dacă, în urma 
audierii, un candidat pentru funcţia de ministru a primit aviz nefavorabil, prim-ministrul 
desemnat poate prezenta o nouă propunere sau poate să menţină propunerea iniţială. 

Legislativul acordă încredere Guvernului cu votul majorităţii deputaţilor şi senatorilor. 
Votul este secret, cu bile. Trebuie să fie prezenţi cel puţin jumătate plus unu 
dintre membrii celor două Camere ale Parlamentului.  
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Pentru a fi învestit, Guvernul Cioloş are nevoie de votul favorabil a 234 de parlamentari. 
USR are 80 de deputaţi şi senatori. 

În cazul neacordării votului de încredere, Parlamentul, sub semnătura preşedinţilor celor 
două Camere, aduce de îndată această situaţie la cunoştinţa preşedintelui României, în 
vederea desemnării unui alt candidat pentru funcţia de prim-ministru. 

În cazul adoptării, Hotărârea Parlamentului privind acordarea votului de încredere se 
înaintează, de asemenea, de îndată şefului statului spre a proceda la numirea 
Guvernului. 

(Sursa: Agerpres)  

 

• Dan Vîlceanu anunţă că liberalii vor fi prezenţi în sală la votul pentru 
învestirea Guvernului Cioloş, dar nu vor vota 

Secretarul general al PNL, Dan Vîlceanu, a declarat că liberalii vor participa la votul 
pentru învestirea Guvernului Cioloş, dar nu vor vota. 

„Vreau să anunţ public că noi am decis în seara aceasta într-o şedinţă de Birou Executiv 
că noi nu vom vota la plen. Opţiunea este «prezent, nu votez», iar la comisii ne vom 
abţine. Deci, nu vrem să facem ce au făcut colegii de la USR, să ne ridicăm din bancă şi 
să votăm împotriva colegilor cu care am guvernat şi cu care sperăm ca în viitor să mai 
putem guverna”, a declarat luni seară, la postul Digi24, Dan Vîlceanu, potrivit News.ro. 

Acesta susţine că ceea ce fac reprezentanţii USR, cerând liberalilor să renunţe la 
nominalizarea lui Florin Cîţu, este „cenzură”. 

„Nu ţi se poate cere să renunţi la preşedintele partidului pe care tocmai l-ai ales”, a mai 
afirmat Vîlceanu, adăugând că, dacă liberalii ar permite acest lucru, ar putea „să-şi ceară 
dizolvarea la tribunal”. 

Întrebat cum vor realiza liberalii majoritatea, în cazul unor noi consultări la Cotroceni, 
Vîlceanu a afirmat: „Noi ne bazăm pe o susţinere pe care o avem şi acum din partea 
UDMR şi a minorităţilor şi împreună vom strânge 180 de voturi. Ne mai trebuie 54 de 
voturi şi putem avea un guvern. (...) Vom negocia în Parlamentul României cu 
parlamentari”.  
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Candidaţii propuşi de Dacian Cioloş pentru funcţiile de miniştri vor fi audiaţi marţi de 
comisiile de specialitate, iar miercuri la ora 10.00 este programat votul. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

• Florin Roman, președinte interimar la Camera Deputaților după 
demisia lui Ludovic Orban 

Plenul Camerei Deputaţilor a validat, luni, demisia lui Ludovic Orban din funcţia de 
preşedinte al Camerei Deputaţilor şi a luat act de vacantarea funcţiei. Ulterior, Biroul 
Permanent a decis ca interimatul funcției să fie preluat de către liberalul Florin Roman. 

Interimatul lui Florin Roman la șefia Camerei Deputaților va fi pe o perioadă de două 
săptămâni, potrivit deciziei Biroului Permanent. 

Florin Roman este vicepreședinte al Camerei Deputaților și membru al echipei lui Florin 
Cîțu și a fost propus de partid să preia conducerea interimară a Camerei Deputaților 
după demisia lui Ludovic Orban din funcția de președinte al Camerei. 

De numele lui Florin Roman este legat scandalul recent de la citirea moțiunii de cenzură 
a USR-AUR. În ședința de plen comun, deputatul PNL Florin Roman a refuzat să cedeze 
microfonul și a continuat să ceară vot pe ordinea de zi, deși chestorii de ședința l-au 
rugat să părăsească prezidiul. 

Florin Roman a continuat să vobească din picioare, ținându-se la propriu de microfon să 
nu fie îndepărtat de chestori, cerând votul pe ordinea de zi. În cele din urmă, Florin 
Roman a fost îndepărtat de la microfon, și-a luat rucsacul și a plecat de la prezidiu. 

Reamintim că după ruperea Coaliției PNL-USR-UDMR niciun un partid nu are 
majoritatea parlamentară pentru a susține un președinte al Camerei Deputaților cu 
mandat plin. Până la finalizarea crizei politice nu va fi numit și votat de către deputați un 
președinte al Camerei inferioare cu mandat plin. 

 (Sursa: hotnews.ro) 
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• ALERTĂ OMS anunță PRIMELE CONCLUZII: România va ajunge în 2 
ani jumătate la o acoperire vaccinală de 70% + Propuneri pentru 
București 

România va ajunge, dacă se menține ritmul de vaccinare din ultimele 6 săptămâni și 
strategiile de vaccinare în vigoare, în 7 luni la o acoperire vaccinală de 40% pentru 
populația totală și în 31 de luni la o acoperire de 70%. 

Biroul regional al OMS pentru Europa și OMS România, împreună cu înalți oficiali din 
Comitetul Național de Coordonare pentru Activitățile de Vaccinare împotriva COVID-19 
(CNCAV), Ministerul Sănătății și ai Centrului Național pentru Supravegherea și Controlul 
Bolilor Transmisibile au analizat, luni, motivele din spatele tendinței actuale în procesul 
de vaccinare COVID-19 pentru a elabora acțiuni pragmatice, bazate pe dovezi, în sensul 
creșterii rapide a eforturilor. 

Reprezentanții români au informat că țara se confruntă cu o creștere foarte mare a 
cazurilor severe și a deceselor, 92% dintre decesele legate de COVID-19 fiind 
înregistrate la persoanele nevaccinate. Cele mai multe dintre acestea au avut și alte boli, 
dar au fost înregistrate decese și în rândul tinerilor, copiilor și tineri și populației active. 

În ciuda unui început foarte bun al campaniei de vaccinare în decembrie 2020, există în 
continuare provocări programatice și operaționale în extinderea vaccinării, arată biroul 
pentru România al Organizaţiei Mondiale a Sănătăţii. 

Se remarcă diferențe mari în acoperirea vaccinală de la un județ la altul, județele din 
nord-est și sud având o acoperire vaccinală mai mică. Acoperirea pe grupe de vârstă 
arată o acoperire de vaccinare de aproximativ 50% la persoanele cu vârste cuprinse între 
50 și 69 de ani, dar numai în jur de 20% la persoanele de peste 80 de ani. 

Există, de asemenea, un decalaj de gen, deoarece femeile sunt semnificativ mai puțin 
vaccinate decât bărbații, cu o diferență de aproape 20%. 

Obiectivul României este de a vaccina 2 milioane de persoane împotriva Covid-19 
(prima doză) până la sfârșitul acestui an (45% din populație) și 70% din populație până 
în primul trimestru al anului 2022. 

Vaccinarea în populația generală în România este scăzută și stagnează, fiind sub media 
generală a vaccinării regionale. Vaccinarea este mai mică decât se aștepta la grupurile 
prioritare vulnerabile (> 80 de ani).  
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„Modelarea OMS arată că, dacă se menține ritmul de vaccinare din ultimele 6 săptămâni 
și strategiile de vaccinare în vigoare, România va ajunge în aproximativ 7 luni la o 
acoperire vaccinală de 40% pentru populația totală și în aproximativ 31 de luni la o 
acoperire de 70%. Pe de altă parte, nivelul de vaccinare cu schema completă este mare 
în România, indicând faptul că persoanele care încep vaccinarea fac dozele necesare. 
Este necesar să ne asigurăm că și restul cadrelor medicale nu doar se vaccinează, ci și 
recomandă populației vaccinarea împotriva Covid-19”, arată sursa citată. 

OMS a observat o creștere constantă în ultimele trei săptămâni în ceea ce privește 
vaccinarea, dar mai ales în rândul persoanelor sub 50 de ani: „Este important ca România 
să se concentreze pe furnizarea vaccinurilor care salvează vieți celor care prezintă cel 
mai mare risc de deces și forme grave ale bolii, cum ar fi vârstnicii, persoanele cu boli 
cronice și alte categorii la risc (persoanele gravide, personalul care activează în domenii 
esențiale). Studiile sociologice comportamentale și cercetările formative privind factorii 
determinanți și barierele ce țin de atitudinea cadrelor medicale față de vaccinare, arată 
că, în timp, intenția populației de a se vaccina a crescut în România”. 

Pentru a defini o strategie de comunicare care să susțină extinderea vaccinării în 
România, este esențial ca politicile să fie definite printr-o mai bună înțelegere a 
motivelor din grupele de vârstă ale populației cu nivel redus de vaccinare. 

Ca pași următori, OMS va colabora îndeaproape cu Comitetul Național de Coordonare a 
Activităților de Vaccinare împotriva COVID-19 (CNCAV), Ministerul Sănătății, Centrul 
Național de Supraveghere și Controlul Bolilor Transmisibile pe teme legate de 
oportunități de instruire și schimburi de informații ale profesioniștilor din domeniul 
sănătății cu privire la siguranța vaccinurilor și dezvoltarea unor strategii de comunicare, 
printr-o mai bună înțelegere a motivelor nivelului scăzut de vaccinare în grupurile de 
populație. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Măsuri pentru facturile la energie: Amânare cu şase luni la plată, 
pentru vulnerabili. Plafonare a prețurilor și compensări mai mari la 
gaze și energie electrică / Măsuri și pentru firme 

Senatorii din comisiile economice au adoptat luni mai multe modificări la legea de 
aprobare a ordonanței pentru compensarea facturilor la energie.  
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Printre acestea: se plafonează prețul la gaze și energie electrică, pentru consumatori 
casnici, compensarea facturilor va fi mai mare, consumatorii vulnerabili şi-ar putea 
amâna cu şase luni plata facturilor, la cerere, iar firmele vor beneficia de TVA redus și 
exceptare de la plata certificatelor verzi și a accizei. 

UPDATE Ministrul Energiei Virgil Popescu a declarat că consumatorii casnici vor plăti 
maxim 71 de bani pe KWh, exact cât plăteau anul trecut, după ce Senatul a adoptat 
măsuri de compensare și plafonare a prețului la energie și gaze naturale. 

„Românii nu trebuie să facă absolut nimic decât să își monitorizeze consumurile. Am 
mărit grila de consum, nu mai sunt 200 de kWh, în urma amendării din Parlament pragul 
de consum lunar este 300 de kWh, plus 10% marja de toleranță. La gaze naturale a 
rămas același volum: 1.200 de metri cubi. Dacă prețul se duce peste 1 leu pe KWh, 
intervine plafonul. Pentru un consum de 100 de KWh, valoarea facturii va fi un leu X 100, 
din care se scade compensarea, deci prețul va fi de 71 de lei”, a spus Popescu. 

UPDATE Și Senatul a adoptat modificările. În calitate de primă Cameră legislativă 
sesizată, Senatul s-a pronunţat în unanimitate, cu 129 de voturi „pentru”, în favoarea 
ordonanţei cu amendamente. Camera Deputaţilor va dezbate şi va vota în calitate de for 
decizional Ordonanța. 

Comisiile economice reunite din Senat au votat în unanimitate luni, în bloc, mai multe 
amendamente aduse OUG 118/2021 privind compensarea facturilor la energie. 

Printre amendamentele propuse de PSD a fost posibilitatea amânării cu şase luni a plăţii 
facturilor pentru consumatorii vulnerabili. Totodată, profitul furnizorilor a fost plafonat la 
maximum 5% raportat la costurile de furnizare. 

Amendamentele aduse de PNL au prevăzut majorarea sumelor plătite de la bugetul de 
stat în contul facturilor pentru consumatorii casnici, plafonarea preţului pentru 
consumatorii casnici, precum şi exceptarea de la plată a certificatelor verzi, a contribuţiei 
de cogenerare şi a accizei şi reducerea TVA pentru cei noncasnici. 

„Pentru clienţii casnici – acordarea unei compensaţii unitare în valoare de cel mult 0,291 
lei/kWh, în cazul energiei electrice şi în valoare de cel mult 33% din valoarea 
componenţei preţului gazului natural din contractul de furnizare al clientului beneficiar, 
în cazul gazelor naturale, în condiţiile prevăzute în prezenţa ordonanţa”, precizează unul 
dintre amendamentele PNL. 
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OUG 118/2021 prevede o compensare de 0,21 lei pe kWh pentru electricitate şi 25% 
pentru gaze. 

Pentru consumatorii noncasnici, s-a convenit exceptarea, în cazul energiei electrice, de la 
plata contravalorii certificatelor verzi, a contribuţiei pentru cogenerare de înaltă 
eficienţă, accizei, precum şi exceptarea, în cazul gazelor naturale, de la plata contravalorii 
accizei. TVA va fi redusă la 5%. 

Preţurile la energie electrică şi gaze naturale se plafonează, pentru clienţii casnici, la cel 
mult 1 leu kWh, iar pentru gaze la 0,37 lei/kWh. Plafoanele reprezintă preţul final 
facturat pentru clientul casnic. 

Legea de aprobare a OUG 118/2021 prevede şi o supraimpozitare pentru producătorii 
de electricitate. Venitul suplimentar realizat de producătorii de energie electrică rezultat 
din diferenţa dintre preţul de vânzare al energiei electrice şi preţul de 450 lei/MWh se 
impozitează cu 80%, este varianta votată în comisii. 

Proiectul de lege va fi discutat luni în plenul Senatului. 

“Mă bucur până la urmă că actualii colegi din arcul guvernamental au acceptat ideea de 
plafonare, pentru că într-adevăr nu se putea altfel. Pe lângă, noi cei de la PSD am propus 
şi limitarea profitului furnizorilor. Am mai introdus un amendament foarte important, din 
punctul meu de vedere: dăm posibilitatea celor care sunt într-o starea de sărăcie 
energetică să-şi poată amâna plata facturilor timp de şase luni”, a afirmat senatorul PSD 
Daniel Zamfir, după votul final. 

Întrebat de jurnalişti ce se va întâmpla cu banii pe care oricum îi primesc de la stat 
consumatorii vulnerabili, prin legea specială pentru ei, Zamfir a arătat că aceştia primeau 
bani de la stat doar pentru o parte din factură. 

“România are cea mai mare creştere din UE a preţurilor energiei electrice şi gazelor. 
Preţul gazelor a crescut cu 344% şi doar o simplă compensare era insuficientă, iar faptul 
că ei (toate partidele – n.r.) au acceptat iniţiativa noastră de plafonare e un lucru bun, 
dar credem că nivelul acestor plafoane este mare şi sperăm ca legea, odată ajunsă în 
Camera Deputaţilor, să sufere modificări acolo la nivelul acestor plafoane”, a continuat 
el. 

La rândul său, senatorul PNL Sorin Bumb a arătat că, prin această lege, se încearcă pe cât 
posibil reducerea poverii pe care o simte populaţia în urma majorării preţurilor. 
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“De aceea am venit cu plafonarea preţurilor la consumatori şi o compensare pe care 
statul o acordă furnizorilor”, a spus Bumb. 

Întrebat de jurnalişti de ce PNL nu a propus amânarea plăţii facturilor, după ce, zilele 
trecute, premierul interimat Florin Cîţu avansase această idee, el a răspuns: “Noi am zis 
că nu este normal să venim cu mai multe forme de plafonare şi supraimpozitare a 
plăţilor, să venim şi cu o amânare, pentru că trebuie să ne gândim şi la cei care produc şi 
ne furnizează energia electrică şi gazul să nu intre în faliment. Şi atunci este greu ca, 
pentru întreaga populaţie, să poată exista o amânare a plăţii, cu şase luni. Am convenit 
ca acest lucru să se facă doar pentru consumatorii vulnerabili”. 

La rândul său, senatorul USR Ştefan Pălărie a fost întrebat de jurnalişti de ce partidul pe 
care îl reprezintă a votat plafonarea preţurilor, idee pe care o respinsese anterior, şi a 
fost de acord cu toate amendamentele aduse de PNL şi PSD. 

“O să explic: USR a venit, încă de acum o săptămână, când am fost la consultări la 
Cotroceni, cu soluţii pentru cele două crize care există. Noi am spus că niciuna dintre 
soluţiile pe care le vedem nu este cea a plafonării şi în continuare considerăm că 
plafonarea poate avea consecinţe nedorite în piaţă”, a precizat Pălărie. 

“Dar aţi votat-o”, i-au spus jurnaliştii. 

“Bun. Printre puţinele amendamente votate individual, la cel propus de a se plafona 
profitul comercianţilor, noi am votat abţinere, pentru că nu susţinem o variantă de 
plafonare. În ceea ce priveşte construcţia prin amendamente în jurul OUG 118, după 
negocieri cu colegii din coaliţie, PNL, UDMR, am ajuns la concluzia că trebuie să existe o 
formă. Am insistat inclusiv pe reducerea de TVA de la 19 la 5%. Dumnealor au zis că au 
venit cu această propunere… Cumva mecanismul la care s-a ajuns cred că este unul 
robust. În continuare avem o temere cu privire la supraimpozitarea profitului la 
producători, credem că ar fi fost mult mai bine să existe o lege separată în oglindă cu 
Legea dată de ordonanţa 7 (privind supraimpozitarea producătorilor de gaze – n.r.), 
astfel încât să fie temeinic lucrurile”, a susţinut reprezentantul USR. 

El a adăugat că reprezentanţii companiilor îşi pot susţine punctul de vedere în 
dezbaterile din Camera Deputaţilor, unde pot fi făcute modificări la proiectul de lege. 
 
(Sursa: economedia.ro)  
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• Virgil Popescu: Veşti bune pentru milioane români! Consumatorii 
casnici vor plăti maxim 71 de bani pe KWh, exact cât plăteau anul 
trecut 

Ministrul interimar al Energiei, Virgil Popescu, anunţă, luni seară, ”veşti bune pentru 
milioane de români”. Consumatorii casnici vor plăti maxim 71 de bani pe KWh, exact cât 
plăteau anul trecut. 

”Veşti bune pentru milioane români! Consumatorii casnici vor plăti maxim 71 de bani pe 
KWh, exact cât plăteau anul trecut. Asta după ce am adoptat măsuri de compensare şi 
plafonare ale preţului la energie şi gaze naturale, pentru a-i ajuta pe cetăţeni să treacă 
cu bine peste această iarnă”, a scris, luni seară, pe Facebook, Virgil Popescu. 

Potrivit acestuia, românii nu trebuie să facă absolut nimic, decât să îşi monitorizeze 
consumurile. 

”Am mărit grila de consum, nu mai sunt 200 de kWh, în urma amendării din Parlament 
pragul de consum lunar este 300 de kWh, plus 10% marja de toleranţă. La gaze naturale 
a rămas acelaşi volum: 1.200 de metri cubi. Dacă preţul se duce peste 1 leu pe KWh, 
intervine plafonul. Pentru un consum de 100 de KWh, valoarea facturii va fi un leu X 100, 
din care se scade compensarea, deci preţul va fi de 71 de lei”, a precizat ministrul 
Energiei. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

• Florin Cîțu, anunț major despre pensiile românilor: ”Vrem să trecem 
toate pensiile pe contributivitate” 

Premierul interimar, Florin Cîţu, a afirmat sâmbătă că toate pensiile vor fi incluse în 
reforma sistemului de pensii, care ar urma să se bazeze doar pe contributivitate. 

„Aici eu aş vrea să fim foarte pragmatici. În fosta coaliţie, aveam un grup de lucru care se 
uita sau trebuia să găsească soluţii exact pentru sistemul de pensii. Noi vrem să trecem 
toate pensiile pe contributivitate. Nu are sens să avem în Parlamentul României – şi asta 
i-am rugat pe parlamentarii PNL – să nu avem tot felul de proiecte care merg împotriva 
a ce facem noi sau împotriva a ce am avea să facem în programul de guvernare. Există o 
reformă a sistemului de pensii, acolo vom lua măsuri pentru toate tipurile de 
pensii şi toate pensiile vor fi incluse acolo.  
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Nu are sens să luăm decizii în Parlamentul României care merg împotriva a ceea ce vom 
face în viitor”, a declarat Cîţu, într-o conferinţă de presă la Palatul Victoria. 

În ceea ce priveşte mărirea pensiilor de la 1 ianuarie 2022, el a precizat că, deocamdată, 
„nu s-a stabilit procentul” cu care acestea vor fi majorate. 

„Eu spun că, având în vedere rezultatele economice pe care le avem până acum, s-ar 
putea să fie o dinamică diferită faţă de ce aveam preconizat”, a arătat premierul 
interimar. 

(Sursa: klarmedia.ro) 

 

• Tarifele RCA au crescut în medie cu 70-80% / România este a treia 
ţară exportatoare de daune în afara ţării, din 48 de state 

Tarifele RCA au crescut în medie cu 70-80%, însă, pentru comparaţie, acestea trebuie 
raportate la tariful de referinţă şi nu la tarife practicate în trecut, susţin reprezentanţi ai 
pieţei de brokeraj în asigurări, citați de Agerpres. Brokerii estimează o reaşezare a 
preţurilor în perioada următoare. 

„Creşterea s-a simţit din septembrie dar, este clar, de la ridicarea licenţei companiei City 
Insurance toate preţurile la RCA au crescut foarte mult. Preţurile au crescut pe anumite 
segmente doar cu 20-25%, dar pe alte segmente şi de două sau chiar de trei ori în 
câteva cazuri punctuale. Companiile de asigurare vor reaşeza preţurile în matca lor, dar 
trebuie ţinut cont de faptul că primele RCA vor rămâne la un nivel mai mare decât au 
fost în primăvară pentru că ştim de ce a ajuns City Insurance în această situaţie, 
practicând un preţ pe RCA mult mai mic decât ceilalţi jucători din piaţă. Eu cred că acea 
stabilizare a preţurilor va începe anul acesta şi se va consolida anul viitor”, a declarat 
pentru AGERPRES Antonio Souvannasouck, CEO, Asigest Broker. 

Acesta susţine că tarifele RCA au crescut în medie cu 70-80%, referindu-se la cele pe 12 
luni la clasa B0. 

În opinia sa, toate celelalte companii care au rămas pe segmentul RCA se protejează şi 
măresc preţurile „pentru ca niciuna dintre ele să nu aibă un aflux foarte mare de 
asiguraţi de la City Insurance”. 
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„Sunt 3 milioane de asiguraţi, aşa cum s-a vehiculat în presă. Evident că, atâta vreme cât 
se păstrează o proporţie în piaţă, lucrurile pot fi ţinute sub control, dar dacă, spre 
exemplu, jumătate din aceşti clienţi se duc la o singură companie, evident că, oricât ar fi 
compania aceea de mare şi de puternică, va fi dezechilibrată. Ca urmare, toate 
companiile trebuie să ţină pasul cu această creştere pentru că, dacă nu ar ţine pasul, 
acea companie ar fi inundată de clienţii de la City şi, de aici, această stare de contagiune 
în ceea ce priveşte creşterea primelor”, a mai spus Antonio Souvannasouck. 

La rândul său, Dorel Duţă, director general al Hobbit Broker de Asigurare consideră că 
„există şi vor exista nişte ajustări de preţuri, dar ele trebuie tot timpul comparate cu 
tarifele de referinţă”. 

„În momentul în care spunem că un preţ este mare sau este mic noi trebuie să ne uităm 
cât este tariful de referinţă pe acea categorie de clienţi şi acea categorie de autovehicul. 
Dacă ne uităm în trecut, poliţele se vindeau într-o piaţă concurenţială şi probabil că 
anumite societăţi aveau un apetit mai mare pentru RCA pentru a-şi creşte cota de piaţă 
şi vindeau la un preţ foarte jos, însă acest preţ foarte jos s-a dovedit a fi nesustenabil. O 
companie care practica preţurile destul de jos s-a dus în faliment pentru că nu a reuşit 
să-şi creeze rezerve. Tot timpul, când facem o afirmaţie despre preţ, ar trebui să avem în 
vedere tariful de referinţă”, a mai spus Dorel Duţă. 

El a subliniat că preţurile de referinţă sunt calculate de o firmă independentă, care 
integrează toate datele din piaţa de asigurări. 

„Dacă ne uităm în trecut, preţurile erau mult sub tarifele de referinţă. Acum sunt în jurul 
preţurilor de referinţă dar, dacă sunt vârfuri, clienţii sunt protejaţi prin lege, prin acel 
‘client cu risc ridicat’ şi pot solicita Biroului Asigurătorilor Auto din România (BAAR) o 
ofertă pentru încheierea unui contract RCA”, a precizat Dorel Duţă. 

În opinia sa, tarifele RCA în timp se vor echilibra, pe măsură ce piaţa se reaşează. 

De asemenea, preşedintele Biroului Asigurătorilor de Autovehicule din România (BAAR), 
Mădălin Roşu, afirmă că, întotdeauna, „trebuie să ne raportăm la tariful de referinţă pe 
care l-a comunicat ASF”. 

„Comparaţia tarifelor actuale cu alte tarife din trecut nu este una corectă. Este cunoscut 
faptul că City Insurance practica prime de asigurare mult sub tarifele de referinţă. Este 
normal ca, la un nivel perceptibil emoţional, pare o creştere dacă comparăm o ofertă 
actuală cu una din trecut a companiei menţionate. Întotdeauna, noi trebuie să 
ne raportăm la tariful de referinţă pe care l-a comunicat ASF.  
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Dacă vrem să facem o comparaţie, între ce oferte primim, trebuie să ne uităm de fiecare 
dată cum arată tariful de referinţă pentru maşina în cauză”, a subliniat Mădălin Roşu. 

Acesta a precizat că legislaţia RCA permite ca anumite costuri de reparaţie să fie 
nejustificat de mari, iar companiile de asigurări sunt obligate să le plătească. „Ce se 
întâmplă în România cu aceste costuri de reparaţie şi rent a car, ca fenomen, este unic în 
Europa”, a afirmat Mădălin Roşu. 

Preşedintele BAAR a mai spus că, potrivit legii, Ministerul Sănătăţii trebuia să publice un 
barem traumatologic pentru despăgubiri aferente daunelor morale, din 2017. 

„Nici până în ziua de astăzi Ministerul nu a mişcat un deget. Noi am spus că toate 
acestea se vor răsfrânge în buzunarul nostru, în costul primei de asigurare. Mai mult, 
faptul ca acest barem nu este pus în aplicare permite unor intermediari, aşa numiţii 
‘samsari ai durerii’, să acapareze prin diverse mecanisme o mare parte din despăgubirea 
cuvenită de drept păgubitului. Nouă ca stat, ca reprezentanţi ai unor instituţii de top sau 
ministere de top, trebuie să ne fie ruşine când ne uităm în oglindă pentru că tocmai 
statul arată că este primul care nu respectă legea, iar asta dă şi un semnal foarte prost 
investitorilor şi posibililor investitori în piaţa din România. Nu spune nimeni că acesta 
este cel mai important efect, pentru că ele sunt multiple. Sunt mai multe elemente care 
duc la evoluţii de prime în sus sau în jos, dar cel mai important lucru este că, dacă avem 
despăgubiri în creştere, vom avea impact în prime de asigurare. Este indubitabil. Nu 
trebuie un faliment să se întâmple asta. Sigur că el a venit acum, la pachet. Toată lumea 
o pune pe seama căderii City, dar nu este în totalitate adevărat”, a precizat Mădălin 
Roşu. 

Preşedintele BAAR a subliniat că România este a treia ţară exportatoare de daune în 
afara ţării, din 48 de state, şi sunt măsuri care trebuie luate pe zona de vătămări 
corporale, în condiţiile în care avem cea mai mare frecvenţă a accidentelor din Uniunea 
Europeană. 

„Toate elementele acestea puse în balanţă – şi uitându-ne la tariful pe care România îl 
practică în continuare, mult sub media europeană, dar costurile cu daunele sunt peste 
media europeană, atunci avem o problemă, ceva nu este sustenabil. Şi, atunci, ne 
întoarcem la comportamentul şoferilor, la despăgubirile într-o continuă creştere, la 
costuri anormale pe care le avem în România la zona de reparaţii, la închirieri pentru 
vehicule care au explodat în ultimii ani. Evoluţia tarifelor ţine cont în mod direct de 
despăgubiri. Să nu uităm totuşi cel mai important lucru: în orice legislaţie în domeniul 
RCA elementul central îl reprezintă protecţia victimei/a păgubitului”, a 
completat Mădălin Roşu.  
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Decizia ASF privind retragerea autorizaţiei de funcţionare a societăţii de asigurare – 
reasigurare City Insurance, constatarea stării de insolvenţă şi promovarea cererii privind 
deschiderea procedurii falimentului împotriva acesteia a fost publicată în 27 septembrie, 
în Monitorul Oficial. 

(Sursa: Agerpres) 

 
• AFIR a publicat Ghidurile solicitantului pentru submăsurile 6.2 și 6.4 - 
Investiții neagricole din mediul rural 

Agenția pentru Finanțarea Investițiilor Rurale (AFIR) a publicat pe pagina oficială de 
internet, www.afir.info, Ghidurile solicitantului pentru obținerea sprijinului financiar prin 
submăsurile 6.2 – Sprijin pentru înființarea de activități neagricole în zone rurale și 6.4 – 
Investiții în crearea și dezvoltarea de activități neagricole din cadrul Programului 
Național de Dezvoltare Rurală 2014 – 2020 (PNDR 2020).  

Sesiunea pentru primirea cererilor de finanțare se va desfășura în intervalul 29 
octombrie 2021, ora 9:00 – 31 ianuarie 2022, ora 16:00 pentru submăsura 6.2, iar pentru 
submăsura 6.4. în intervalul 2 noiembrie 2021, ora 9:00 – 1 februarie 2022, ora 16:00. 

Pentru submăsura 6.2 - Sprijin pentru înființarea de activități neagricole în zone rurale 
suma totală disponibilă pentru investiții este de 50 de milioane de euro.  

Solicitanţiii eligibili pentru sprijinul financiar sunt fermierii sau membrii unei gospodării 
agricole care își diversifică activitatea prin înființarea unei activități neagricole pentru 
prima dată în spațiul rural (autorizați cu statut minim de PFA). Totodată, sunt eligibile 
micro-întreprinderile şi întreprinderile mici existente din spațiul rural, care își propun 
activități neagricole pe care nu le-au mai efectuat până la data aplicării pentru sprijin, 
precum și micro-întreprinderi şi întreprinderi mici noi, înființate în anul depunerii Cererii 
de finanțare sau cu o vechime de maximum 3 ani fiscali consecutivi, care nu au 
desfășurat activități până în momentul depunerii acesteia (start-up).  

Sprijinul public nerambursabil se acordă sub formă de sumă forfetară, în funcție de tipul 
investiției. Valoarea acestuia este de 50.000 de euro per proiect, cu excepția activităților 
de producție, pentru care valoarea sprijinului este de 70.000 euro pentru un proiect. 
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Activitățile pentru care se solicită finanțare prin submăsura 6.2 trebuie să se regăsească 
în Lista codurilor CAEN eligibile, respectiv în Anexa 7 la Ghidul solicitantului. Dintre 
acestea, amintim: prestarea de servicii medicale, sociale, sanitar-veterinare, producția de 
băuturi răcoritoare nealcoolice, producția de ape minerale și alte ape îmbuteliate, 
fabricarea produselor textile, producția de țesături, etc. 

Pentru submăsura 6.4 – Investiții în crearea și dezvoltarea de activități neagricole, suma 
totală disponibilă pentru investiții în cadrul acestei sesiuni este de 100 de milioane de 
euro.  

Solicitanții eligibili pentru sprijin sunt micro-întreprinderile şi întreprinderile neagricole 
mici existente şi nou-înfiinţate, adică start-up-urile din spaţiul rural. Altă categorie de 
beneficiari eligibili sunt fermierii sau membrii unor gospodării agricole autorizaţi cu 
statut minim pe PFA, care îşi diversifică activitatea de bază agricolă prin dezvoltarea unei 
activităţi neagricole în zona rurală, în cadrul întreprinderii deja existente, încadrabile în 
micro-întreprinderi şi întreprinderi mici. Excepție fac persoanelor fizice neautorizate.  

Sprijinul public va reprezenta 90% sau 70% din totalul cheltuielilor eligibile. Valoarea 
cheltuielilor eligibile nerambursabile va fi de maxim 200.000 de euro, cu respectarea 
condițiilor ajutorului de minimis. Plafonul minim acceptat pentru un proiect finanțat prin 
această submăsură este de 10.000 de euro, această sumă reprezentând valoarea totală 
eligibilă a proiectului. 

Pentru a beneficia de intensitatea sprijinului de 90%, toate codurile CAEN propuse spre 
finanțare trebuie să fie aferente unor activități de producție. 

Activitățile pentru care se solicită finanțare prin submăsura 6.4 trebuie să se regăsească 
în Lista codurilor CAEN eligibile, respectiv în Anexa 7 la Ghidul solicitantului. Dintre 
acestea, amintim: investiții noi în unităţile de primire turistică de tipul: parcuri de rulote, 
camping, bungalow, fabricarea produselor textile, îmbrăcăminte, articole de 
marochinărie, articole de hârtie şi carton, fabricarea produselor chimice, farmaceutice, 
fabricare produse electrice, electronice etc. 

Detalii privind tipurile de investiții și condițiile specifice accesării de fonduri europene 
pentru submăsurile 6.2 Sprijin pentru înființarea de activități neagricole în zone rurale și 
6.4 – Investiții în crearea și dezvoltarea de activități neagricole pot fi consultate gratuit 
pe www.afir.info în Ghidul solicitantului și anexele aferente acestuia, la secțiunea 
„Investiții PNDR”, pe paginile dedicate submăsurilor.  
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Cererile de finanțare se depun on-line, pe site-ul Agenției, la momentul lansării 
sesiunilor. 

(Sursa: AFIR) 

 

• Datoria publică a ajuns la 49,7% din PIB. Totuşi agenţiile de evaluare 
financiară menţin România pe radarul investitorilor. Datoria publică a 
ajuns în august la 550,3 miliarde de lei, cu 51 de miliarde de lei peste 
cea de la finalul lui decembrie 2020 

 

Creşterea economică peste aşteptări determină însă agenţiile de evaluare financiară să 
menţină ratingurile pentru datoria suverană la nivelul „recomandat pentru investiţii“. 

În ciuda crizei sanitare şi a crizei politice, economia încă a rezistat şi este aşteptată o 
creştere economică în acest an între 6 şi 7%. Pe această creştere, neanticipată la început 
de an, s-au bazat agenţiile de evaluare financiară Moody’s şi S&P când au anunţat, la 
finalul săptămânii trecute, decizia de a reconfirma ratingul României, ceea ce a provocat  
euforie în tabăra guvernului demis al lui Florin Cîţu şi râsete în tabăra opoziţiei: pentru 
că iarna vine, facturile cresc ameţitor, criza sanitară loveşte cu furie, iar criza politică 
pune bomboane pe  colivă. 

Acum criza sanitară a determinat toate statele să deschidă larg sacul bugetului şi să se 
împrumute masiv, aşa că România nu este o excepţie.  
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Va veni însă vremea în care deficitul bugetar va trebui redus, iar consolidarea fiscală nu 
va mai putea fi amânată.  

Atunci va apărea mai clar starea deplorabilă a bugetului, un buget cu un deficit uriaş, de 
9% din PIB anul trecut şi, foarte probabil, de peste 7% din PIB în acest an. Totuşi, datoria 
publică ajunsă la 

550 de miliarde de lei (un plus de 51 de miliarde de lei în primele opt luni din an) 
rămâne la sub 50% din PIB întrucât creşterea economică a fost reevaluată, prin urmare şi 
PIB-ul a fost majorat în prognoze. Prin urmare, agenţia americană de evaluare financiară 
Moody’s a reconfirmat ratingul suveran aferent datoriei guvernamentale a României la 
Baa3/P-3 pentru datoria pe termen lung şi scurt în monedă locală şi valută şi a 
îmbunătăţit perspectiva de la negativ la stabil. 

La rândul său, agenţia Standard & Poor's a reconfirmat ratingul suveran aferent datoriei 
guvernamentale a României la BBB-/A-3 pentru datoria pe termen lung şi scurt în 
monedă locală şi valută, precum şi perspectiva stabilă. Potrivit agenţiei S&P, riscurile 
generate de deficitele gemene încă ridicate sunt atenuate de perspectivele lansării 
programului de reformă ancorat în Planul de Redresare şi Rezilienţă recent aprobat, 
precum şi de perspectivele unei creşteri economice puternice. Perspectiva stabilă 
reflectă aşteptările agenţiei de îmbunătăţire a poziţiei fiscale a României în următorii ani. 
Comentarii asemănătoare fac şi analiştii Moody’s, care anunţă că decizia lor s-a bazat pe 
câteva observaţii principale: perspectivele de creştere economică sunt solide, sectorul 
privat este dinamic, iar utilizarea fondurilor NGEU (NextGeneration EU) va pune umărul 
la redresare. În plus, faptul că România este în procedură de deficit  excesiv, încă de 
dinainte de criză, va funcţiona ca un căpăstru al strategiei de consolidare fiscală. Înainte 
de criza politică, guvernul Cîţu îşi propusese să revină la un deficit de sub 3% din PIB, din 
2024, dar acest lucru înseamnă constrângeri şi acestea pot fi puse în practică doar de un 
guvern care are în spate o majoritate parlamentară. Acum nimeni nu mai ştie ce va fi. 

„Reconfirmarea ratingului României reprezintă o dovadă a încrederii partenerilor noştri 
externi în capacitatea guvernului de a pune în aplicare reformele asumate prin PNRR”, 
spune ministrul finanţelor, Dan Vîlceanu. 

Însă oricum ar fi, datoria publică creşte puternic, de la an la an, şi a ajuns în august la 
550 de miliarde de lei (110 miliarde de euro). 

Cea mai mare parte a datoriei (469 de miliarde de lei) înseamnă titluri de stat. 
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În funcţie de monedă, 251,4 miliarde de lei erau în august datorie guvernamentală în lei, 
255,1 miliarde de lei reprezenta datorie guvernamentală în euro şi 42,2 miliarde de lei 
echivalent era datorie în dolari americani. 

(Sursa: zf.ro) 

 

• Veniturile populaţiei şi companiilor încep să se erodeze: În timp ce 
premierul Cîţu se felicită pentru realizările guvernului, BNR avertizează 
asupra înrăutăţirii condiţiilor economice - creşterea preţurilor la 
energie - care ar putea duce la un val de restructurări sau falimente de 
firme 

Vineri seara, agenţiile de rating Moody’s şi Standard & Poor's au reconfirmat ratingul 
României, chiar Moody’s a îmbunătăţit perspectiva de la negativ la stabil, ceea ce a 
însemnat un bun prilej pentru premierul Florin Cîţu şi ministrul finanţelor Dan Vîlceanu 
să se felicite pentru realizările guvernului Cîţu. 

Optimismul premierului contrastează cu opiniile BNR formulate prin minuta şedinţei 
Consiliului de Administraţie din 5 octombrie, unde Banca Naţională a majorat dobânda 
de politică monetară de la 1,25% la 1,5%: 

Inflaţia va creşte peste aşteptări – “Impactul inflaţionist al şocurilor pe partea ofertei 
(creşterea preţurilor la energie, utilităţi, întreruperile în lanţurile de aprovizionare – n.r.) 
ar putea fi chiar mai puternic şi mai prelungit decât arată evaluările actuale.” 

Creşterea preţurilor alimentelor, energiei şi combustibilului, majorarea tarifelor poliţelor 
RCA şi transferul în preţurile de consum a creşterilor de costuri materiale, vor avea un 
impact puternic în coşul IPC – Indicele preţurilor de consum. 

Economia începe să încetinească – “Noile valori indică o încetinire a creşterii activităţii 
economice non-agricultură în semestrul 2/2021.” 

Veniturile populaţiei şi firmelor încep să se erodeze din cauza scumpirii energiei, 
combustibililor şi alimentelor, ceea ce va afecta cererea din economie; oricum economia 
a crescut în trimestrul al doilea mai mult pe baza consumuilui. 
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Evoluţia deficitului de cont curent, care are un plus de 85%, începe să devină 
îngrijorătoare şi din cauza scăderii semnificative a gradului de acoperire a deficitului de 
cont curent cu fluxuri de capital autonom în trimestrul doi, mai ales în condiţiile în care 
sunt semne legate de capacitatea guvernului de reducere a deficitului bugetar. 

Incertitudinile în creştere privind consolidarea bugetară generată de actualul context 
politic, alături de dimensiunea dezechilibrului extern şi de dinamica inflaţiei, sunt de 
natură să mărească prima de risc suveran, cu potenţiale consecinţe asupra ratei de 
schimb a leului, implicit asupra inflaţiei, încrederii în moneda naţională şi a indicatorilor 
de vulnerabilitate externă, precum şi asupra costurilor de finanţare a economiei (BNR 
vrea să spună că actuala criză politică pune sub semnul întrebării reducerea deficitului 
bugetar, ceea ce va duce la presiuni asupra cursului şi creşterea costurilor de finanţare – 
majorarea ROBOR, majorarea randamentului titlurilor de stat). 

BNR pune sub semnul întrebării implementarea programului PNRR şi absorbţia 
fondurilor europene (în total sunt în joc 80 de miliarde de euro), având în vedere 
capacitatea instituţională scăzută a României. 

Înrăutăţirea condiţiilor din economie, mai ales pe fondul valului patru al Covid, pune sub 
semnul întrebării capacitatea unor firme de a rămâne viabile ulterior sistării măsurilor şi 
programelor de sprijin guvernamental, dar mai cu seamă în contextul creşterii deosebit 
de ample a preţurilor energiei şi altor materii prime şi bunuri intermediare, precum şi al 
preungirii problemelor de aprovizionare, ceea ce ar putea conduce la restructurări sau 
falimente de firme. 

Minuta şedinţei Consiliului de Administraţie este extrem de pesimistă, ca niciodată, 
având în vedere înrăutăţirea rapidă a condiţiilor economice şi a lipsei de instrumente 
care să mai atenueze această criză. 

BNR lasă să se înţeleacă că nu va adopta o politică monetară extrem de restrictivă 
pentru a reduce inflaţia, având în vedere că în condiţiile actuale nu doar că ar fi 
ineficace, ci chiar contraproductivă prin pierderile ample pe care le-ar provoca activităţii 
economice şi ocupării forţei de muncă pe un orizont mai îndelungat de timp. 

Acesta este peisajul macro reliefat de BNR, care începe să se simtă tot mai puternic în 
business. 
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Spre exemplu, Emanuel Oprea, de la producătorul de carne de pasăre Oprea Avi Com 
din Crăieşti-Mureş, spune că firma riscă falimentul din cauza dublării preţului cerealelor 
– principala materie primă, creşterii cu 600% a preţului gazelor şi cu peste 300% a 
preţului energiei, mai ales că nu poate să transfere aceste majorări în preţul cărnii de 
pasăre. “Problema nu se pune ce facem pe termen mediu şi lung, ci ce facem pe termen 
scurt. Dacă nu ia guvernul nicio măsură, noi intrăm în faliment. În următoarele câteva 
luni ne vom decapitaliza. Nu e un scenariu apocaliptic, dar se apropie de el.” 

Pentru analişti, principala problemă legată de anul 2022 ţine de capacitatea guvernului, 
indiferent de numele lui, de a reduce deficitul bugetar, în condiţiile în care situaţia 
economică se înrăutăţeşte, iar creşterea economică va scădea substanţial. De la peste 
7% în acest an, spre 4% anul viitor. 

Dacă nu vom avea o creştere economică susţinută, iar acivitatea fimelor se va reduce, 
statul va încasa mai puţini bani din taxe şi impozite, ceea ce va pereclita situaţia 
finanţelor publice, care şi aşa sunt la limită. 

Statul va avea mai mulţi bani în 2021 pentru că o parte din încasări vin din taxele şi 
impozitele amânate din 2020, care au fost plătite acum. 

Asupra bugetului este o presiune extraordinară, pentru că trebuie finanţate foarte multe 
cheltuieli, salariile bugetarilor şi pensiile trebuie majorate, iar rigiditatea bugetului este 
foarte mare. Guvernul Cîţu îşi pune speranţa în banii din PNRR – jumătate sunt 
împrumuturi, iar jumătate sunt granturi. Dar nimeni nu ştie cum vor fi făcute reformele 
trecute în PNRR-ul trimis la Bruxelles. 

Certitudinea este că Ministerul Finanţelor se împrumută mai greu şi mai scump, o 
situaţie care va persista şi anul viitor. 

În criza de acum un deceniu, economia României a pierdut peste 100.000 de firme prin 
insolvenţă şi falimente, 700.000 de locuri de muncă, care nu au fost recuperate în 
totalitate nici până acum, şi au dispărut active de peste 10 miliarde de euro. 

Dacă în criza anterioară sistemul bancar a preluat o parte din pierderi – peste 12 
miliarde de euro, acum pierderile se vor transfera către furnizori (creditul furnizor este 
mai mare decât creditul bancar) şi, bineînţeles, către stat. 

Dacă nu va avea venituri suficiente pentru plata pensiilor şi salariilor, care reprezintă 
80% din încasările bugetare, guvernul va fi nevoit să majoreze taxele şi 
impozitele, ceea ce va afecta şi mai mult economia.  
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La Ministerul Finanţelor se discută că eliminarea facilităţilor din IT şi construcţii ar aduce 
în plus la buget 3 miliarde de lei, adică 600 de milioane de euro. 

Indiferent cine va veni la Palatul Victoria, situaţia economică este aceeaşi şi se 
deteriorează rapid. 

Fiecare lună de criză politică - iar dacă ne îndreptăm spre alegeri anticipate va fi un 
dezastru din punct de vedere al rezultatului final - înseamnă costuri, mai ales în 
business. 

(Sursa: zf.ro) 

 

• Consilierul de stat Laszlo Borbely anunță că România va avea un Cod 
al sustenabilității dedicat economiei circulare, cu idei din modelul 
german/ Legea va fi aprobată până în 2022 

România va avea un Cod al sustenabilităţii, cu idei din modelul german, iar o lege în 
acest sens va fi aprobată până în anul 2022, a declarat, luni, într-o conferinţă de 
specialitate, Laszlo Borbely, consilier de stat şi coordonator al Departamentului de 
Dezvoltare Durabilă din cadrul Secretariatului General al Guvernului. 

„Ce avem noi de făcut? Cheia e la noi, la Departamentul de Dezvoltare Durabilă. Vom 
avea un Cod al sustenabilităţii în România care ţine de economia circulară. Preluăm 
modelul german. Vom avea un Cod transparent, un site din care toţi cetăţenii pot să-şi 
dea seama ce fac entităţile private pentru economia circulară, pentru a recicla mai mult, 
pentru a lupta împotriva corupţiei, pentru egalitate de gen şi altele. Într-un an de zile 
avem un proiect mare cu Uniunea Europeană. Deja avem un draft de lege care va fi 
implementat cel puţin din anul anul 2023. Până anul viitor vom avea legea. Suntem 
coordonatori în domeniul de renovare a clădirilor. 2,2 miliarde de euro sunt din PNRR 
(Planul Naţional de Redresare şi Rezilienţă, n.r.) pentru renovarea clădirilor care nu 
înseamnă numai izolarea clădirilor, ci un nou concept: cum să faci aceste clădiri să fie 
aproape Zero Energy Building? Trebuie un complex de factori: autorităţile publice locale, 
un inventar al clădirilor pe care nu îl avem finalizat, din păcate, elemente de construcţii 
noi şi altele. Sper ca, într-o săptămână, să înaintăm la Guvern un plan de acţiune până în 
2030 ca să ştie toată lumea ce are de făcut”, a spus Borbely. 
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Oficialul de la Guvern a punctat, totodată, că România a făcut foarte mult, în ultimii ani, 
pentru a pregăti terenul în vederea punerii în aplicare a planurilor de dezvoltare durabilă 
până în anul 2030. 

„Eu conduc un Departament al Dezvoltării Durabile din 2017. Avem o nouă strategie de 
dezvoltare durabilă, din 2018, şi eu sper că am finalizat practic o reţea inter-
instituţională privind dezvoltarea durabilă. Avem un comitet inter-departamental, 
Guvernul României. Acum avem o situaţie mai specială şi sper să avem o stabilitate cât 
de curând. Foarte important e că avem şi o coaliţie sustenabilă, care e partener al nostru. 
De asemenea, sunt ONG-urile, mediul privat cu mai mult de 50 de entităţi şi avem o 
discuţie cu reţelele de magazine din zona alimentară şi din zona industrială. Trebuie să 
avem o atitudine pozitivă şi să vedem care sunt, de fapt, specificităţile României. Până 
unde putem să ne angajăm în aceste domenii foarte angajante şi foarte provocatoare? 
Îmi aduc aminte când eram ministru al Mediului, între 2010 şi 2012, că fostul comisar de 
Mediu, Connie Hedegaard, „fugea” după noi şi după ministrul polonez să acceptăm 
reducerea cu 30% a emisiilor, în 2011. Şi noi ne gândeam atunci dacă putem face asta. 
Iată că acum suntem Fit to 55 (Planul UE pentru o tranziţie verde, n.r.). Suntem sau nu Fit 
to 55? Totuşi, România a făcut foarte mult în ultimii ani pentru a pregăti terenul pentru a 
aplica aceste deziderate până în 2030″, a subliniat consilierul de stat. 

Retailerul de mobilă Ikea organizează, luni, evenimentul cu tema „One Home, One 
Planet 2021”, în care dezbat la aceeaşi masă lideri din mediul ONG, de business, 
academic, administraţie publică şi reprezentanţi ai companiei suedeze. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

• Asociație de magistrați: Întârzierea desființării SIIJ alimentează 
suspiciunea că se instituie impunitate pentru unii magistrați ca să 
presteze servicii pentru cei care au ”capturat” statul în scopul 
devalizării bugetului, inclusiv prin Programul ”Anghel Saligny” 

Asociația Inițiativa pentru Justiție a transmis, printr-un comunicat trimis luni, un apel la 
politicieni pentru a respecta angajamentele privind reformele în Justiție. 
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AIJ face referire la declarațiile premierului demis Florin Cîțu, privind faptul că desființarea 
Secției Speciale pentru investigarea magistraților nu este o prioritate și poate aștepta 
până în 2024, și atrage atenția asupra faptului că niciun procuror sau judecător nu a fost 
trimis în judecată de la înființarea instituției, în octombrie 2018. 

Asociația de magistrați susține că de la 1 martie 2022 încetează mandatele majorității 
procurorilor care mai funcționează încă în cadrul SIIJ, iar de la 20 octombrie 2022 
încetează mandatele ultimilor doi procurori numiți în cadrul SIIJ: 

”Ținând cont de decizia CJUE din 18 mai 2021, este de așteptat ca alte numiri de 
procurori la SIIJ să nu se mai facă”, se arată în comunicat. 

Asociația Inițiativa pentru Justiție susține că în lipsa voinței politice pentru desființarea 
SIIJ, există o posibilitate reală ca aceasta să dispară „natural”, ceea ce ar crea un vid în 
anchetarea magistraților corupți: 

”Nu ne putem permite, ca stat, ca până în 2024 – ori, eventual, viitoarea legislatură – să 
nu existe o posibilitate de aducere în fața justiției a magistraților corupți. Lupta 
împotriva corupției în justiție nu este o temă care să fie adusă în discuție doar în 
campaniile electorale, ci este o necesitate pentru buna funcționare a statului și pentru 
bunăstarea cetățenilor cinstiți, iar pandemia de COVID-19 nu reprezintă o justificare 
valabilă pentru tolerarea sau protejarea rețelelor de corupție din magistratură, lăsate să 
se dezvolte în voie de către SIIJ”, mai transmite AIJ. 

Asociația susține că întârzierea în desființarea SIIJ alimentează suspiciunea că se instituie 
un regim de impunitate absolută pentru unii magistrați ca să nu fie inhibați să presteze 
serviciile solicitate de cei care au capturat autorități și instituții fundamentale în scopul 
devalizării bugetului, inclusiv prin PNRR: 

”Mai mult, orice întârziere în desființarea acestei aberații organizaționale, incompatibile 
cu un stat de drept, care este SIIJ nu face decât să alimenteze suspiciunea publică cu 
privire la instituirea de facto a unui regim de impunitate absolută pentru anumiți 
magistrați, astfel încât aceștia să nu aibă vreo inhibiție în a presta serviciile solicitate din 
partea celor care au „capturat” deja autorități și instituții fundamentale ale statului, în 
scopul devalizării bugetului de stat, inclusiv prin intermediul Programului Național de 
Investiții Anghel Saligny, și al evitării tragerii la răspundere a celor responsabili de 
sustragerea banului public”, transmit magistrații. 

AIJ mai spune că desființarea SIIJ trebuie făcută cât mai urgent, iar dosarele de 
corupție privind maigstrații să revină procurorilor specializați din cadrul DNA.  
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Comunicatul integral al Asociației Inițiativa pentru Justiție  

Asociația „INIȚIATIVA PENTRU JUSTIȚIE” (AIJ), asociație profesională a procurorilor, face 
un apel la responsabilitate din partea oamenilor politici în ceea ce privește respectarea 
angajamentelor privind reformele în justiție. 

Față de ultimele declarații ale premierului demis, Florin Cîțu, în sensul că desființarea 
Secției pentru Investigarea Infracțiunilor din Justiție (SIIJ) nu este o prioritate pentru 
România, măsura respectivă putând aștepta până în anul 2024, pe motiv de pandemie 
de COVID-19, atragem atenția cu privire la următoarele aspecte: 

De la operaționalizarea SIIJ și până în prezent, niciun magistrat nu a mai fost trimis în 
judecată pentru fapte de corupție. 

Având în vedere că niciun fel de criminalitate nu dispare brusc prin schimbarea 
organului competent să ancheteze, să acuze și să aducă în fața justiției pe cei acuzați 
este evident că nici corupția din magistratură – pe care statul este dator să o combată – 
nu a dispărut. 

Prin urmare, este de domeniul evidenței că, în ceea ce privește SIIJ, nu este îndeplinită 
prima condiție enunțată de CJUE în hotărârea din 18 mai 2021 referitoare la 
compatibilitatea reglementării privind înființarea unei secții specializate care are 
competența exclusivă de a ancheta infracțiunile săvârșite de judecători și de procurori cu 
articolul 19 alineatul (1) al doilea paragraf TUE și cu Decizia 2006/928, anume „să fie 
justificată de imperative obiective și verificabile legate de buna administrare a justiției”. 

De la 1 martie 2022 încetează mandatele majorității procurorilor care mai funcționează 
încă în cadrul SIIJ, iar de la 20 octombrie 2022 încetează mandatele ultimilor doi 
procurori numiți în cadrul SIIJ. 

Ținând cont de decizia CJUE din 18 mai 2021, este de așteptat ca alte numiri de 
procurori la SIIJ să nu se mai facă. 

Prin urmare, în lipsa voinței politice pentru desființarea SIIJ, există o posibilitate reală ca 
aceasta să dispară „natural”, astfel încât acțiunile de hărțuire ale unor magistrați 
incomozi prin procese penale să înceteze, iar incidentele diplomatice generate de 
cercetarea unor demnitari europeni care nu se află sub jurisdicția română să fie 
prevenite.  
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Totuși, chiar și în această situație, nimic nu se va schimba în privința aducerii în fața 
justiției a magistraților corupți, aspect esențial, fără de care nu poate fi concepută o 
justiție funcțională. 

Nu ne putem permite, ca stat, ca până în 2024 – ori, eventual, viitoarea legislatură – să 
nu existe o posibilitate de aducere în fața justiției a magistraților corupți. 

Lupta împotriva corupției în justiție nu este o temă care să fie adusă în discuție doar în 
campaniile electorale, ci este o necesitate pentru buna funcționare a statului și pentru 
bunăstarea cetățenilor cinstiți, iar pandemia de COVID-19 nu reprezintă o justificare 
valabilă pentru tolerarea sau protejarea rețelelor de corupție din magistratură, lăsate să 
se dezvolte în voie de către SIIJ. 

Mai mult, orice întârziere în desființarea acestei aberații organizaționale, incompatibile 
cu un stat de drept, care este SIIJ nu face decât să alimenteze suspiciunea publică cu 
privire la instituirea de facto a unui regim de impunitate absolută pentru anumiți 
magistrați, astfel încât aceștia să nu aibă vreo inhibiție în a presta serviciile solicitate din 
partea celor care au „capturat” deja autorități și instituții fundamentale ale statului, în 
scopul devalizării bugetului de stat, inclusiv prin intermediul Programului Național de 
Investiții Anghel Saligny, și al evitării tragerii la răspundere a celor responsabili de 
sustragerea banului public. 

Prin urmare, este imperios necesar ca, în cel mai scurt timp, SIIJ să fie desființată, iar 
competența desfășurării urmăririi penale în cazurile privind infracțiuni de corupție 
comise de magistrați să fie redată procurorilor specializați în cercetarea unor astfel de 
infracțiuni din cadrul DNA. 
 
(Sursa: G4media.ro) 

 
 

• Ministrul interimar de Interne: Avem în lucru 362 de dosare penale în 
care sunt cercetate 850 de persoane pentru eliberarea de certificate 
Covid false. Le transmit tuturor celor care cred că beneficiază de 
adeverințe de vaccinare false, cât și celor care facilitează accesul la ele, 
că vor ajunge la închisoare. 

”Am văzut foarte mulți români, când vorbesc de sute în opinia mea sunt foarte 
mulți, care apelează la certificate de vaccinare false.  
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Avem 362 de dosare penale, 850 de persoane cercetate, pentru teste PCR false, pentru 
certificate Covid false, pentru adeverințe de vaccinare false. Le transmit tuturor, atât 
celor care facilitează obținerea acestor documente false, cât și cei care cred că 
beneficiază de aceste documente false, adeverințe false: toți vor merge la pușcărie!”, a 
declarat ministrul interimar de Interne, Lucian Bode. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

• Proiectul de lege privind dopajul în sport a fost adoptat. România s-a 
raliat Codului Mondial Antidoping 

Proiectul de lege privind prevenirea şi combaterea dopajului în sport a fost adoptat, luni, 
de Senat cu unanimitate de voturi, România raliindu-se astfel ultimelor prevederi ale 
Codului Mondial Antidoping, informează Secretariatul General al Guvernului pe site-ul 
său oficial. 

„România s-a raliat Codului Mondial Antidoping 2021 printr-o serie de modificări 
legislative coordonate de specialiştii Secretariatului General al Guvernului. Senatul a 
adoptat astăzi proiectul de lege al Guvernului privind prevenirea şi combaterea 
dopajului în sport, lege absolut esenţială pentru ca sportivii români să poată continua să 
participe la competiţii internaţionale majore. Constituit ca o urgenţă legislativă, proiectul 
a fost construit în echipă, de specialiştii Secretariatului General al Guvernului (SGG) şi cei 
ai Agenţiei Naţionale Anti-Doping (ANAD), instituţie publică cu personalitate juridică, în 
subordinea Guvernului şi în coordonarea prim-ministrului prin Secretariatul General al 
Guvernului. Urgenţa a impus-o obligativitatea ce îi revenea României de a prelua 
modificările aduse de WADA Codului Mondial Antidoping. Doar negocierile şi 
angajamentele clare asumate de conducerile SGG şi ANAD au dus la amânarea declarării 
stării de neconformitate a României şi acceptarea unei scurte prelungiri a perioadei de 
adaptare legislativă în ţară", se precizează în comunicatul de pe site-ul citat. 

Preşedintele Agenţiei Naţionale Anti-Doping, Cristian Balaj, a declarat că prin acest 
proiect de lege România s-a aliniat programelor antidoping gândite la nivel 
internaţional de WADA. 
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„Sportivii au dreptul fundamental de a practica un sport curat, fără dopaj, iar instituţiile 
implicate în activitatea sportivă trebuie să le protejeze sănătatea şi să promoveze 
corectitudinea şi egalitatea.  

Pentru toate acestea este necesară aplicarea unor programe anti-doping eficiente, 
gândite la nivel internaţional de Agenţia Mondială Anti-Doping, dar coordonate şi 
armonizate la nivel naţional de ANAD, pentru depistarea, descurajarea şi prevenirea 
dopajului în sport. Legea adoptată astăzi este piatra de temelie pentru implementarea 
tuturor celor de mai sus şi vreau să întăresc informaţia că ANAD este conformă”, a 
afirmat Balaj. 

Statele membre ale Consiliului Europei au convenit, sub egida Convenţiei Antidoping a 
Consiliului Europei, să se pună bazele unei legislaţii unitare referitoare la prevenirea şi 
combaterea dopajului în sport. "Cu eforturi concentrate, România a recuperat în ultimele 
luni paşii pe care trebuia să îi facă în sensul uniformizării legislative cu privire la 
prevenirea şi combaterea dopajului în sport. Am lucrat excelent cu ANAD şi, astfel, 
echipa guvernamentală a contribuit la alinierea României la regulile internaţionale 
antidoping", a declarat şi Ecaterina Manolache, consilierul secretarului general al 
Guvernului, Tiberiu Horaţiu Gorun. 

Pe 14 septembrie, Balaj anunţa că va prelua funcţia de preşedinte al clubului CFR Cluj 
imediat după ce proiectul noii legi antidoping va intra pe făgaş normal în Parlament: 
„Am decis ca preluarea funcţiei de preşedinte al CFR Cluj să fie făcută imediat după ce 
proiectul de lege în derulare intră pe făgaş normal în Parlament şi este asigurată 
procedura de urgenţă propusă în urma şedinţei de Guvern”. 

ANAD a fost declarată luna trecută neconformă de către Agenţia Mondială Antidoping 
(AMA-WADA), alături de alte şapte organizaţii, pentru neimplementarea Codului 
Antidoping Mondial, versiunea 2021, potrivit Agerpres. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 19 octombrie 2021 30 
 

• România şi Estonia, singurele membre ale Uniunii Europene cu 
scăderi ale ratei ocupării forţei de muncă 

În al doilea trimestru din 2021, rata ocupării forţei de muncă din România a scăzut cu 0,3 
puncte procentuale faţă de trimestrul precedent. La nivelul Uniunii Europene, rata de 
ocupare a forţei de muncă a crescut cu 0,7 puncte procentuale în T2 din 2021 faţă de 
trimestrul precedent.  

Rata ocupării forţei de muncă din România a scăzut a scăzut cu 0,3 puncte procentuale 
în al doilea trimestru al anului 2021 faţă de trimestrul precedent, conform datelor de la 
Eurostat, oficiul european de statistică. 

Astfel, rata ocupării forţei de muncă din România a ajuns la 66,8% din totalul populaţiei 
cu vârsta cuprinsă între 20 şi 64 de ani în T2, în scădere de la 67,1% în trimestrul 
precedent. De altfel, România şi Estonia au fost singurele state membre ale UE care au 
înregistrat o scădere a ratei de ocupare a forţei de muncă între primul şi al doilea 
trimestru din acest an. 

 

(Sursa: zf.ro) 
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• Criza containerelor. Comandant român de navă: Luați-vă cardul, 
fugiți la shopping! De Crăciun s-ar putea să vă întoarceți cu mâna 
goală 

Mai sunt două luni până la Crăciun și unii oameni au început deja goana după cadouri. 
În unele magazine din Marea Britanie, de exemplu, stocurile de jucării s-au epuizat şi nu 
se ştie dacă vor putea fi refăcute.  

De vină este criza din lanțul mondial de aprovizionare, care a blocat porturile din mai 
multe țări. Criza containerelor, aşa cum e numită de unii, s-ar putea întinde pe termen 
lung şi ar putea duce în primăvara anului viitor la o explozie a preţurilor mărfurilor din 
import. 

Blocajul apărut în lanțul de aprovizionare riscă să afecteze serios Crăciunul din acest an. 
Mărfurile ajung mai greu și la prețuri mai mari, iar de vină pentru acestă situație sunt 
costurile care au explodat în pandemie. 

„Am prevăzut o revenire accelerată a economiei, dar nu am prevăzut că va fi atât de 
puternică, încât va crea aceste probleme în aprovizionare”, recunoaște Jes Staley, 
director executiv la Barclays. 

De ce s-a ajuns la criza containerelor 

Dar ce s-a întâmplat, mai exact? Din cauza pandemiei, fabricile au fost închise temporar 
şi multe containere au rămas în porturi. Asia şi-a revenit prima din criză şi aproape toate 
containerele s-au dus către Europa și America de Nord, care însă nu și-au revenit la fel 
de repede. Prin urmare, au început să se adune în porturi, iar la tot acest peisaj se 
adaugă şi lipsa şoferilor din Europa. 

Citiți și: Criza containerelor continuă. Probleme apărute în China ar putea duce la o 
explozie a prețurilor mărfurilor de import 

„A fost luată decizia ca (marile companii, n.red.) să lucreze non-stop. Este un mare pas 
înainte în rezolvarea crizei transporturilor prin lanţurile de aprovizionare”, a anunțat la 
un moment dat Joe Biden, președintele Statelor Unite. 
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„Ne bazăm pe lanţuri de aprovizionare puse la punct acum câteva generaţii. Sunt măsuri 
pe termen scurt pe care le putem lua, printre care extinderea programului de lucru din 
porturile noastre cele mai mari”, explica și Pete Buttigieg, secretarul american al 
Transporturilor. 

Magazin din Londra: Ne-am făcut stocuri începând din martie 

Şi pentru că nu mai e prea mult până la sărbătorile de iarnă, toată lumea se întreabă ce 
se va întâmpla de Crăciun. Aşa că specialiștii îi sfătuiesc pe oameni ca, în acest an, să 
cumpăre cadourile cât mai devreme.  

Un magazin de jucării din Londra, în schimb, nu va fi luat prin surprindere: s-a dotat pe 
tot parcursul anului cu jucăriile acestui sezon, care îi încântă pe cei mici. 

„Am planificat Crăciunul începând cu luna martie, așa că ne-am făcut stocurile pe tot 
parcursul anului. Am adunat şi am tot adunat. Ştiam că acest an va fi mai mare și mai 
bun ca niciodată, după ceea ce s-a întâmplat anul trecut”, a explicat Victoria Kay, 
directorul de vânzări. 

Tiberiu Miclea, comandant de navă: Este ceva nemaiîntâlnit în lume până acum 

Este un blocaj „istoric”, spun specialiștii. Tiberiu Miclea, comandat român de navă cu 
experiență, consideră că „este puțin spus istoric”. Este ceva nemaiîntâlnit în lume până 
acum. 

„Chiar mă uitam ieri pe știrile pe care le primim noi. În zona Hong Kong erau peste 270 
de nave, din care 100 și ceva ancorate. Ca să fie tacâmul complet, acest blocaj care 
exista deja a fost amplificat de taifunul care a trecut prin acea zonă și a provocat 
întârzieri de la Singapore până la Shanghai”, a declarat duminică, la Digi24, comandantul 
Tiberiu Miclea. 

„Am fost pe nave-container 17 ani și pot să vă spun că situația cea mai dramatică este în 
momentul de față în Los Angeles, San Francisco, probabil și celelalte porturi. Ca să 
înțelegeți, să facem o analogie a  aceastei linii de navigație transoceanice din China-
Hong Kong-Shenzen-Shanghai-Los Angeles-San Francisco cu o linie de autobuze, să 
zicem Piața Unirii-Piața Universității-Piața Presei Libere-Mall Băneasa.  
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La fiecare 15 minute, să zicem că un autobuz ar trebui să oprească în fiecare din aceste 
stații. În momentul în care la Băneasa pasagerii - adică containerele - nu se mai pot da 
jos din autobuz, pentru că nu există niște ghizi care să-i ia de acolo, să-i ducă la 
magazinele unde au treabă - ghizii aceștia să zicem că sunt șoferii de camioane -, 
autobuzul următor mă ajunge din urmă, pasagerii nu mai pot să coboare pentru că nu 
mai este spațiu în fața mallului, ajunge și celălalt autobuz, stau pe loc cu ușile închise. 
Toate aceste autobuze, adică navele-container care stau cu marfa la bord în larg, la 
ancoră, în Los Angeles și-n alte porturi, generează costuri suplimentare, blocaje, pentru 
că este un loc limitat unde poți să depozitezi containerele, nu ai șoferi de camioane care 
să le ducă din port să se elibereze spațiu, toate acestea generează costuri”, a explicat 
comandantul Tiberiu Miclea.  

Întrebat despre Crăciun, dacă vor fi probleme și este cazul să facem cumpărăturile de pe 
acum, comandantul Tiberiu Miclea a spus: „Dacă n-ați făcut-o, vă sfătuiesc să vă scoateți 
cardul de credit, fugiți la bancomat și la shopping, pentru că de Crăciun s-ar putea să vă 
întoarceți cu mâna goală”. 

(Sursa: Digi 24) 

 

• Bogdan Aurescu: Voi ruga instituțiile europene să susțină rezolvarea 
crizei gazelor din Republica Moldova 

Ministrul interimar al Afacerilor Externe, Bogdan Aurescu, a anunţat, luni, că îi va informa 
pe şefii diplomaţiilor europene, reuniţi la Luxemburg, despre criza alimentării cu gaze 
naturale din Republica Moldova şi îi va ruga să ajute Chişinăul să depăşească această 
situaţie, potrivit Agerpres. 

„O să îi informez pe colegii mei în legătură cu criza din Republica Moldova în ceea ce 
priveşte alimentarea cu gaz natural. Este un moment critic pentru Guvernul de la 
Chişinău. Asta se întâmplă din cauza schimbărilor bruşte făcute de Rusia în ceea ce 
priveşte condiţiile de furnizare şi costurile la gaz natural. Astfel, îi voi ruga pe colegii mei 
şi instituţiile europene să susţină, cu experţi şi ajutor financiar, rezolvarea acestei crize, 
deoarece depăşirea crizei va permite Guvernului de la Chişinău să implementeze 
procesul ambiţios de reforme la care s-a angajat după alegerile de pe 11 iulie”, a 
declarat Aurescu, înaintea Consiliului Afaceri Externe ce are loc la Luxemburg. 
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Potrivit lui Aurescu, pe agenda reuniunii se află şi o propunere susţinută de România de 
a include în pachetul privind viitorul Parteneriatului Estic o mai mare coordonare în ceea 
ce priveşte dimensiunea de securitate. 

„Cinci din şase ţări din Parteneriatul Estic au conflicte îngheţate pe teritoriul lor şi 
România a sugerat includerea acestor conflicte îngheţate pe agenda Consiliului Afaceri 
Externe”, a explicat ministrul. 

El a subliniat este „foarte important” să se facă eforturi pentru „o mai mare” asistenţă 
financiară şi tehnică pentru reformele structurale din Parteneriatul Estic. 

(Sursa: Agerpres)  

 

• Klaus Iohannis, videoconferinţă cu preşedintele Consiliului European 
şi alţi lideri europeni. Care au fost subiectele discutat 

Preşedintele Klaus Iohannis a avut, luni, 18 octombrie, o întâlnire în sistem 
videoconferinţă cu preşedintele Consiliului European, Charles Michel, şi alţi lideri 
europeni, în pregătirea reuniunii Consiliului European din 21-22 octombrie. 

”Preşedintele României, Klaus Iohannis, a participat luni, 18 octombrie 2021, la o 
întâlnire în format videoconferinţă cu Preşedintele Consiliului European, Charles Michel, 
cu Preşedintele Republicii Lituania şi premierii din Polonia, Slovacia şi Slovenia, în 
pregătirea reuniunii Consiliului European din 21-22 octombrie de la Bruxelles, Regatul 
Belgiei. Principalele subiecte aflate pe agenda reuniunii Consiliului European vizează 
coordonarea la nivel european în contextul pandemiei de COVID-19, agenda digitală a 
Uniunii, creşterea preţurilor la energie, migraţia, politica comercială europeană şi relaţiile 
externe ale UE”, a transmis, luni seară, Administraţia Prezidenţială. Potrivit sursei citate, 
în cadrul videoconferinţei, preşedintele României a evidenţiat criza în care se află ţara 
noastră în ceea ce priveşte incidenţa cazurilor de COVID-19, arătând că rata de vaccinare 
scăzută a contribuit semnificativ la această situaţie. 

”Preşedintele Klaus Iohannis a menţionat faptul că România a activat Mecanismul 
European de protecţie civilă şi, în acest context, a mulţumit statelor membre care au 
oferit deja sprijin ţării noastre.  
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Premierul Poloniei şi Premierul Sloveniei au transmis disponibilitatea statelor lor de a 
ajuta România, iar, la rândul său, preşedintele Consiliului European s-a angajat să 
faciliteze sprijinul la nivel european pentru ţara noastră”, a mai transmis Administraţia 
Prezidenţială. 

Potrivit instituţiei, cu privire la situaţia din energie, preşedintele României a subliniat că 
majorarea semnificativă a preţurilor la energie constituie o preocupare majoră pentru 
România, având în vedere impactul pe care îl are asupra cetăţenilor, întreprinderilor şi, în 
special, asupra consumatorilor vulnerabili. 

”Totodată, Preşedintele Klaus Iohannis a evidenţiat necesitatea identificării rapide de 
soluţii eficiente pe termen scurt, deoarece criza energetică actuală va avea efecte 
serioase la nivelul tuturor ţărilor Uniunii, cu profund impact socio-economic, atât la 
nivelul consumatorilor casnici, al populaţiei, cât şi la nivelul economiilor în general, 
afectând competitivitatea industriilor din statele membre”, se mai arată în documentul 
transmis de Administraţia Prezidenţială.  

Totodată, preşedintele României a atras atenţia că este nevoie şi de o abordare pe 
termen mediu şi lung, care să ţintească problemele structurale ale sectorului energetic, 
dar şi pe cele ale pieţei comune în domeniul energiei. 

”Preşedintele Klaus Iohannis a subliniat, astfel, necesitatea unei abordări convergente la 
nivel european, care să vizeze soluţii comune, integrate, pentru a coordona răspunsurile 
naţionale şi a pledat pentru adoptarea unor măsuri imediate în vederea protejării 
consumatorilor vulnerabili. De asemenea, Preşedintele Klaus Iohannis a evidenţiat 
importanţa diversificării surselor de aprovizionare cu energie şi a reducerii dependenţei 
de furnizori terţi, din afara Uniunii, precum şi pentru asigurarea securităţii în 
aprovizionarea cu energie. În acest sens, Preşedintele României a insistat asupra faptului 
că securitatea energetică europeană este în strânsă legătură cu utilizarea unui mix 
echilibrat de tehnologii şi surse energetice, precum gazul natural şi energia nucleară, 
direcţii care trebuie să orienteze politicile europene în privinţa Taxonomiei”, se mai arată 
în comunicat. 

Astfel, Preşedintele Klaus Iohannis a solicitat Comisiei Europene includerea energiei 
nucleare şi a gazului natural în Actul delegat complementar din cadrul pachetului 
legislativ al Taxonomiei, care să fie prezentat cât mai curând posibil. 
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Totodată, în perspectiva Summitului Parteneriatului Estic, care va avea loc în luna 
decembrie, la Bruxelles, preşedintele României a subliniat necesitatea sprijinirii de către 
Uniunea Europeană, prin măsuri concrete, a celor trei ţări partenere care doresc 
consolidarea relaţiei cu Uniunea. În contextul crizei energetice actuale, Preşedintele 
Klaus Iohannis a solicitat sprijinirea Republicii Moldova pentru asigurarea alimentării cu 
gaze naturale şi energie electrică.  
(Sursa: ziare.com) 
 

 
• Planul Comisiei Europene „De la fermă la furculiță“, sub presiunea 
marilor coloși agroalimentari. Ținte dure pentru pesticide 

Comisia Europeană urmărește promovarea unui consum alimentar sănătos  

Europarlamentarii ar urma să voteze marți, 19 octombrie, ambițiosul plan alimentar 
ecologic al UE, „De la fermă la furculiță“. Companiile agroindustriale se luptă pentru a 
evita țintele dure pentru folosirea pesticidelor și îngrășămintelor. 

Strategia Comisiei Europene de la fermă la furcă dorește să schimbe Europa către un 
model agricol nou bazat pe reducerea la jumătate a utilizării pesticidelor până în 2030, 
reducând dramatic îngrășămintele și asigurând că 25% din terenurile agricole ale UE 
sunt organice. Acest lucru a declanșat un lobby ostil atât în interiorul, cât și în afara UE, 
în special în rândul coloșilor agroindustriali care susțin că abordarea europeană va 
reduce randamentele culturilor și va crește prețurile la alimente. 

Potrivit unui raport al Grupului interguvernamental privind schimbările climatice (IPCC), 
sistemele alimentare sunt responsabile pentru aproximativ o treime din emisiile de gaze 
cu efect de seră din lume. Actualul model alimentar are, de asemenea, un efect negativ 
asupra sănătății umane, peste 50% din adulții din Europa fiind supraponderali. 

UE intenționează să transforme modul în care alimentele sunt produse și consumate în 
Europa, pentru a reduce amprenta de mediu a sistemelor alimentare și pentru a 
consolida reziliența acestora în contextul crizelor, asigurând, în același timp, alimente 
sănătoase și la prețuri accesibile pentru generațiile de astăzi și cele de mâine. 

Strategia „De la fermă la consumator”  
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În mai 2020, Comisia și-a prezentat Strategia „De la fermă la consumator”, care 
constituie una dintre acțiunile-cheie din cadrul Pactului verde european. Contribuind la 
îndeplinirea obiectivului de realizare a neutralității climatice până în 2050, strategia are 
în vedere evoluția actualului sistem alimentar al UE către un model durabil. 

Reafirmând securitatea și siguranța alimentară drept priorități, strategia are următoarele 
obiective principale: 

-asigurarea unei oferte de produse alimentare suficiente, accesibile ca preț și nutritive în 
limitele planetare 

-înjumătățirea utilizării pesticidelor, a îngrășămintelor și a vânzării de antimicrobiene 

-creșterea suprafețelor de teren destinate agriculturii ecologice 

-promovarea unui consum alimentar și a unor diete sănătoase mai durabile 

-reducerea pierderilor și a risipei de alimente 

-combaterea fraudei alimentare de-a lungul lanțului de aprovizionare cu alimente 

îmbunătățirea bunăstării animalelor 

Cine se opune 

Modelul agricol ambiţios propus de Comisia Europeană are de înfruntat lobby-ul 
mediului de afaceri, fermierilor europeni şi chiar al SUA care promovează un model 
concurent alternativ, bazat pe creşterea productivităţii şi investiţii în tehnologie pentru 
sustenabilitate. 

SUA ar vrea să coopteze ţările europene la planurile sale în timp ce miniştrii agriculturii 
de la nivelul UE se luptă pentru ca noile obiective verzi să fie menţinute separate de 
politica subvenţiilor agricole în valoare de 270 de miliarde de euro. 

Decizia va depinde de poziţia adoptată de PE care, deşi nu este constrângătoare legal, 
va arăta gradul de susţinere a planului CE la nivelul grupurilor politice - şi anume, în ce 
priveşte etichetele alimentare, reducerea consumului de carne şi abandonarea clauzei 
privind riscurile producţiei industriale asupra apariţiei de noi boli de la animale. 
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Copa & Cogeca, principalul grup de lobby al fermierilor europeni, a lansat o 
campanie de comunicare coordonată cu alte porţiuni ale industriei agricole 
pentru a face presiuni asupra PE să relaxeze obiectivele verzi ale planului 
propus de CE. 

Coonservatorii europeni de dreapta şi grupul Reformiştilor au forţat un vot marţi prin 
care ar putea fi eliminată menţiunea unor ţinte „de natură constrângătoare”. 

De altfel, scepticii planului „De la Fermă la Furculiţă” vor să obţină efectuarea unor 
analize cuprinzătoare de impact, ce s-ar putea dovedi dificil de realizat. 

Criticile aduse planului agricol al UE s-au înmulţit pe fondul unor studii recente ale 
Departamentului Agriculturii din SUA ce prezic apocalipsa agricolă prin scăderea 
producţiei şi creşterea dependenţei de importuri în cadrul UE, exportând problemele de 
mediu în loc să le amelioreze. 

Un studiu finanţat de grupul de lobby pentru pesticide CropLife şi realizat de 
Wageningen University (Olanda) arată că implementarea combinată a unor ţinte din 
planul UE riscă reducerea producţiei cu 30% pentru unele culturi. 

„Au un singur lucru în comun: nu examinează consecinţele în absenţa oricăror măsuri”, a 
observat Anja Hazekamp, vicepreşedintele comisiei pentru mediu din PE, din grupul 
Stângii, coautorul raportului. 

Divizia pentru agricultură a Greenpeace a acuzat Copa & Cogeca şi firmele de lobby 
pentru pesticide de „campanie de dezinformare” prin prezentarea unor date incomplete, 
finanţarea unor studii proprii pe care le prezintă ca „evaluări independente” şi 
cumpărarea de spaţiu comercial în mass media. 

(Sursa: ziare.com) 

 
 

• Statele membre UE au agreat programul de lucru pentru Centrele 
Europene de Inovare Digitală 
 
Statele membre UE au agreat vineri, 15 octombrie, în cadrul primei reuniuni a 
Comitetului pentru Programul Europa Digitală, programul de lucru pentru Centrele 
Europene de Inovare Digitală (European Digital Innovation Hubs - EDIH) pentru 
următorii 3 ani, a anunţat, luni, Autoritatea pentru Digitalizarea României.  
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La nivel naţional, în urma evaluării realizate în 2020, 12 centre de inovare digitală din 
cele 8 regiuni ale ţării au fost selectate să participe la competiţia europeană pentru a 
deveni membre ale reţelei EDIH. Primul apel este programat pentru luna noiembrie 
2021, iar în cazul în care aplicaţiile vor îndeplini condiţiile tehnice, contractele de 
finanţare vor fi semnate în cursul anului 2022. 

"Adoptarea programului de lucru reprezintă un pas esenţial pentru atingerea 
obiectivelor incluse în Programul Europa Digitală, stabilind un calendar al activităţilor şi 
bugetul necesar.  

Comisia Europeană va pune la dispoziţie 321,2 milioane euro pentru înfiinţarea unei 
reţele europene de centre de inovare digitală, care să sprijine sectorul public şi mediul 
privat în procesul de tranziţie către o economie digitalizată la cel mai înalt nivel. Peste 14 
milioane de euro vor reveni centrelor din România. Având în vedere impactul major pe 
care centrele de inovare digitală îl vor avea în accelerarea tranziţiei digitale, este 
important ca reţeaua europeană să fie înfiinţată rapid astfel încât centrele de inovare 
digitală să îşi înceapă activitatea şi să poată oferi servicii utile pentru companii şi 
instituţii publice", a declarat Octavian Oprea, preşedintele ADR. 

Sprijinul financiar oferit prin Programul Europa Digitală pentru centrele de inovare 
digitală din România ajunge la un total de 14,5 milioane de euro pentru primii 3 ani. 
Această finanţare va putea fi completată prin Programul Operaţional Creştere 
Inteligentă, Digitalizare şi Instrumente Financiare 2021 - 2027 (POCIDIF), care va fi 
aprobat de Comisia Europeană în perioada următoare. 

În plus, Comisia Europeană a alocat 4 milioane de euro pentru crearea Acceleratorului 
de Transformare Digitală (Digital Transformation Accelerator), o structură care va susţine 
centrele de inovare digitală prin crearea unui spaţiu de instruire, colaborare şi conectare 
a iniţiativelor relevante. 

(Sursa: Agerpres) 
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• Prima linie a conductei Nord Stream 2 a fost umplută cu gaze pentru 
export 

Operatorul gazoductului Nord Stream 2 a anunţat luni că prima dintre cele două linii ale 
conductei a fost umplută cu aşa-numitul "gaz tehnic", în timp ce firma aşteaptă în 
continuare aprobările necesare pentru a putea începe să vândă gaze naturale Europei, 
transmite Reuters. 

Analiştii estimează că gazoductul Nord Stream 2, un proiect gestionat de un consorţiu 
condus de grupul rus Gazprom, ar urma să obţină autorizaţia necesară din partea 
Autorităţii de reglementare din Germania pentru a putea să înceapă vânzările comerciale 
de gaze naturale, chiar dacă întregul proces de aprobare ar putea să se întindă pe mai 
multe luni.  

O cantitate de aproximativ 177 milioane de metri cubi de gaz tehnic, necesar pentru a 
menţine presiunea în conductă pentru viitoarele vânzări de gaze naturale, a fost 
pompată în prima linie a conductei Nord Stream 2, care a ajuns la o presiune de 103 
bari, a precizat operatorul. "Această presiune est suficientă pentru a începe transportul 
de gaze în viitor", precizează firma elveţiană Nord Stream 2 AG, adăugând că acum se 
derulează măsurile de pregătire pentru cea de-a doua linie a conductei. 

La începutul lunii septembrie, grupul rus Gazprom a anunţat finalizarea lucrărilor de 
construcţie la gazoductul Nord Stream 2, care este compus din două linii separate ce 
pot să transporte anual 55 de miliarde de metri cubi de gaze din Rusia în Germania, o 
cantitate suficientă pentru aprovizionarea a 26 de milioane de gospodării. 

Programat iniţial să devină funcţional în 2019, gazoductul Nord Stream 2 a suferit 
numeroase întârzieri după ce SUA au ameninţat că vor penaliza companiile care se 
implică în construcţia acestei conducte. Perspectivele s-au schimbat după ce 
preşedintele Joe Biden a decis să elimine unele sancţiuni, în luna mai a acestui an, când 
a fost convenit un acord cu Germania, care a avertizat că va reacţiona dacă Rusia va 
încerca să folosească energia ca pe o armă împotriva Ucrainei, scrie Agerpres. 
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Gazoductul Nord Stream 2 reprezintă o investiţie de 11 miliarde de dolari, finanţată 
jumătate de Gazprom şi jumătate de cinci companii europene (OMV, Wintershall, Engie, 
Uniper şi Shell). Nord Stream 2 va permite dublarea capacităţii de transport a Nord 
Stream 1, până la 110 miliarde de metri cubi pe an, astfel că o cantitate mai mare de 
gaze naturale ruseşti va ajunge direct în Germania via Marea Baltică, fără a mai trece 
prin Ucraina. 

(Sursa: Digi 24) 

 

• Rusia își retrage misiunea de la sediul NATO, ca reacție la decizia 
Alianței de a anula acreditarea a opt membri ruși, bănuiți că erau 
agenți ai serviciilor secrete. 

Anunțul a fost făcut de Serghei Lavrov, ministrul rus al Afacerilor Externe, care a adăugat 
că și biroul de legătură al NATO din Moscova va fi închis. Ministrul precizează că decizia 
este o reacție la gestul NATO de a expulza opt diplomați ruși, pe motiv că sunt spioni.  

În urmă cu 12 zile, un reprezentant al Alianței declara: “Confirmăm că am retras 
acreditarea a opt membri ai Misiunii ruse la NATO, fiind ofițeri de informații ruși 
nedeclarați. De asemenea, am redus numărul de poziții pe care Rusia le poate acredita în 
fața NATO la 10 (de la 20). Politica noastră față de Rusia rămâne consecventă. Ne-am 
consolidat apărarea ca răspuns la acțiunile agresive ale Rusiei, rămânând totodată 
deschiși unui dialog constructiv.” 

Presa rusă a scris că NATO ar putea să comunice cu Rusia prin intermediul ambasadei 
sale din Bruxelles, unde se află și sediul european al Alianței. NATO a suspendat 
cooperarea practică cu Rusia în 2014, după anexarea Crimeei, dar a ales să păstreze 
deschise canalele de comunicare cu statul. 

(Sursa: biziday.ro) 
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